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A scãzut numãrul
ºomerilor în Spania

Numãrul ºomerilor înregistraþi în
Spania a scãzut peste aºteptãri în
luna mai, în condiþiile în care mai
multe firme au fãcut angajãri tempo-
rare înaintea sezonului estival.

Potrivit datelor publicate ieri de
Ministerul Muncii, Spania avea 4,89
milioane de ºomeri luna trecutã, cu

98.265 mai puþin
decât în aprilie
(-2%).

“Acestea sunt
cele mai bune ci-
fre pe care le-am
vãzut de la iz-

bucnirea crizei”, a declarat mini-
strul industriei de la Madrid, Jose
Manuel Soria (foto).

Fitch a retrogradat
Ciprul

Agenþia de evaluare financiarã
Fitch a redus calificativul de credit al
Ciprului cu o treaptã, la “B-”,
ducându-l în categoria “junk” (nere-
comandatã investiþiilor). Revizuirea
are la bazã incertitudinea în creºtere
privind economia þãrii îndatorate.

Conform Fitch, existã un risc spo-
rit ca pachetul de asistenþã financiarã

destinat Ciprului,
de 23 de miliarde
euro, sã salveze
sectorul bancar al
þãrii, dar sã afec-
teze economia.
Potrivit agenþiei,

Ciprul nu poate face faþã unor noi
ºocuri economice, astfel cã a averti-
zat în privinþa unei posibile retrogra-
dãri viitoare.
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n Producãtorii de polistiren au dat în
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n FMI: “Franþa trebuie sã micºoreze
cheltuielile cu forþa de muncã”
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Citiþi, în pagina 13,
dividendele acordate

de emitenþii de pe BVB,
pentru anul 2012.

n Casa de avocaturã
“Grigorescu ªtefãnicã”:
“Noua lege a PPP
trebuie sã fie flexibilã ºi
sã prevadã clar circuitul
financiar” PAGINA 2

În atenþia abonaþilor la ziarul “BURSA”
Dacã sunteþi abonaþi la ziarul “BURSA” ºi nu aþi

primit ziarul, vã rugãm sã ne contactaþi la nr. de
telefon: 021.311.22.36/37 sau la adresa de e-mail:
abonamente@bursa.ro.

DEPARTAMENTUL DIFUZARE “BURSA”

“Pentru numeroºi
nebancarizaþi, serviciile
bancare sunt de prisos”

(Interviu cu Radu Graþian Gheþea,
preºedintele Consiliului Director al Asociaþiei

Române a Bãncilor ºi al CEC Bank)

Reporter: Cum aþi caracteriza pri-
mele luni ale acest an, din punct de
vedere al evoluþiei sistemului bancar?

Radu Graþian Gheþea: Anul
2013 a început similar anilor trecuþi,
mai lent, luna ianuarie nefiind o lunã
fastã pentru activitatea bancarã. În
primul trimestru, sistemul bancar a
înregistrat profit, potrivit datelor
anunþate de Banca Naþionalã a
României (BNR). ªi CEC Bank a
avut, la rândul sãu, profit în primele
trei luni ale anului.

Acest lucru nu înseamnã cã trebu-
ie sã ne aºteptãm ca întreg anul sã fie

unul profitabil, pentru cã “lupta” cu
creditele neperformante ºi cu nivelul
înalt de provizioane pe care bãncile
trebuie sã le constituie va continua ºi
în 2013. Din acest motiv, nu pot sã
fac o previziune pentru evoluþia pe
parcursul întregului an. Sã nu uitãm
cã trebuie sã ne pregãtim pentru ade-
rarea la Basel III, care se aplicã
începând de la 1 ianuarie 2014, ceea
ce presupune eforturi din partea bãn-
cilor.

ALEXANDRU SÂRBU

(continuare în pagina 15)

“TAXA PE OBRAZ GROS” NU ESTE DECÂT O DIVERSIUNE

Guvernul “lobotomizeazã” Autoritatea
de Supraveghere Financiarã
l Taxa pe compensaþiile de la ASF, inutilã

G
uvernul a decis reduce-
rea numãrului de mem-
bri ai Consiliului de con-
ducere al Autoritãþii de

Supraveghere Financiarã, înfiinþatã
la 29 aprilie, de la 17 la 11, printr-o
ordonanþã adoptatã ieri.

Numãrul de 17 membri era oare-
cum neconvenabil pentru cã ar fi
creat grupuri în ASF, pe un criteriu
care nu era politic, ci care þinea de
statutul de executiv sau neexecutiv,
o tensiune care deja se manifestã în
proaspãt înfiinþata instituþie.

Din doisprezece neexecutivi ar fi
fost natural sã se creeze o coaliþie
majoritarã care sã rãstoarne orice de-

cizie a executivilor, care nu sunt, ori-
cum, nici ei în acord perfect.

Nu putem decât sã admirãm clar-
viziunea autoritãþilor, o clarviziune
care acoperã durata a o lunã.

Legea înfiinþãrii ASF a fost pro-
mulgatã la data de 23 aprilie, Autori-
tatea a început sã funcþioneze de la
29 aprilie, iar actuala decizie fermã
cã va fi modificat numãrul membri-
lor ASF are loc la distanþã de puþin
peste o lunã.

Ne aºteptãm ca, poimâine, sã fie
anunþatã, din nou, modificarea com-
ponenþei ASF, întrucât dacã o lege
acoperã o lunã, atunci o ordonanþã
de urgenþã, în mod normal, acoperã

numai douã zile.
Deºi vicepreºedintele ASF Mir-

cea Ursache a lãsat sã se înþeleagã cã
ar urma redus numai numãrul mem-
brilor neexecutivi, comunicatul Gu-
vernului de ieri nu face aceastã dis-
tincþie.

Surse parlamentare susþin cã, aºa
cum membri ASF au fost numiþi în
bloc, la fel trebuie ºi revocaþi ºi fãcu-
te noi numiri pe numãrul redus de
posturi.

Conform surselor, partidele din
USL vor discuta la finalul sãptãmâ-
nii numirile pentru ASF, urmând sã
negocieze ºi cu celelalte partide la
începutul sãptãmânii viitoare.

Impozitul pe salariile
compensatorii – "perdea
de fum"

Informaþia reducerii componenþei
ASF a trecut aproape neobservatã,
dupã ce Autoritatea însãºi, premierul
ºi ministrul finanþelor au furnizat
presei declaraþii “spumoase” despre
salariile compensatorii încasate de
foºtii membri ai entitãþilor predece-
soare ASF, respectiv CNVM, CSAºi
CSSPP, ºi despre impozitarea aces-
tora cu 85%, respectiv aplicarea unei
“taxe pe obraz gros”, dupã cum a
fost definitã de Victor Ponta.

ASF a anunþat, sãptãmâna trecu-
tã, cã nu a plãtit niciun salariu com-
pensatoriu conducerii CNVM,
CSSPP ºi CSA ºi cã aceste plãþi au
fost fãcute de entitãþile predecesoa-
re Autoritãþii.

“Salariile compensatorii achitate
foºtilor conducãtori ai autoritãþilor
comasate în ASF (pânã la 9 salarii în
cazul CNVM sau pânã la 19 salarii
în cazul CSA) au fost plãtite de cãtre
fostele entitãþi conform contractelor
încheiate la începutul mandatelor cu
acestea”, potrivit comunicatului
ASF din 30 mai.

ADINA ARDELEANU

(continuare în pagina 3)

GABRIEL ZBÂRCEA:

“Privatizãrile prin Bursã –
intenþie bunã, dar finalitatea
lasã de dorit”

Reporter: Cum comentaþi priva-
tizãrile companiilor de stat din ener-
gie pe piaþa noastrã de capital?

Gabriel Zbârcea: Pot înþelege
intenþia statului de a vinde societãþi
pe Bursa de Valori, revitalizând,
astfel, piaþa de capital, asigurând
transparenþa ºi egalitatea de ºanse în
procesul de privatizare. Intenþia
este bunã, dar finalitatea lasã de do-
rit. Nu mã refer aici la vânzarea de
pachete minoritare ale companiilor
de stat.

Cred cã este o mare eroare intenþia
formãrii unui nou campion energetic
prin fuziunea celor trei societãþi de
distribuþie a electricitãþii aflate în sub-
ordinea Departamentului de Energie
ºi vânzarea pachetului majoritar al
noii companii pe piaþa de capital (n.r.

listarea a 51% din Electrica SA).
Autoritãþile nu au în vedere proble-
mele de concurenþã, de poziþie domi-
nantã, pe care o asemenea vânzare
le-ar putea aduce.

Prin vânzarea în bloc a circa 30%
din distribuþia de electricitate a þãrii
se vor pierde doi investitori care
sunt deja în piaþã (n.r. CEZ ºi E.ON)
ºi ar putea fi interesaþi de preluarea
uneia sau a maxim douã din actuale-
le filiale de distribuþie a Electrica
SA. Dacã autoritãþile ar vinde, sepa-
rat, pachetele majoritare de la cele
trei filiale actuale de distribuþie a
Electrica SA, ºansele de reuºitã ºi
concurenþã în cadrul licitaþiilor ar fi
cu totul altele.

Sã nu uitãm ce s-a întâmplat ºi cu
vânzarea pe Bursã a pachetului de
10% deþinut de stat la Petrom - un
eºec important.

Reporter: “Þuca, Zbârcea ºi Aso-
ciaþii” îi mai reprezintã în procesele
deschise împotriva Hidroelectrica
pe „bãieþii deºtepþi” din energie?

Gabriel Zbârcea: Avem în porto-
foliul nostru mai multe companii
care activeazã în domeniul energiei,
dar nu le voi califica în niciun fel, cu

atât mai puþin într-un mod peiorativ.
Dacã, însã, vã referiþi la situaþia

Hidroelectrica, pot înþelege cã unele
contracte au fost oneroase, dezechi-
librate, în defavoarea statului român.
Însã, cred cã tocmai de aceea, datori-
tã presiunii asupra „bãieþilor deºtep-
þi”, aceste contracte puteau fi rene-
gociate în folosul statului, se puteau
gãsi soluþii pentru ca aceºtia sã plãte-
ascã, preþuri mari, corecte, ºi sã nu se
ajungã la situaþia de acum, când Hi-
droelectrica nu poate vinde mai ni-
mic pe bursa de energie, în contextul
actual de piaþã.

Nu pot sã accept însã cã, din cauza
preþurilor mici, Hidroelectrica a prefe-
rat sã denunþe contractele doar pentru
cãeravorbadesprebãieþii deºtepþi, deºi
aceste noi contracte renegociate adu-
ceau bani mai mulþi, pe cantitãþi mari,
decât cele obþinute pe piaþa liberã.

Reporter: Cum evolueazã tran-
zacþiile din sectorul nostru energe-
tic? Ce tip de proiecte este cãutat
acum de investitori?

A consemnat
ALINA TOMA VEREHA

(continuare în pagina 11)

CU DATORII DE 3,7 MILIARDE LEI ªI
UN NIVEL DE NEÎNCASARE DE
324 MILIOANE LEI, ÎN 2011

RCS&RDS mai vrea finanþãri
de 800 milioane euro

Acþionarii RCS&RDS au
aprobat, în urmã cu o lunã,
contractarea unuia sau a mai

multor împrumuturi, de cãtre compa-
nie, în valoare de pânã la 800 de mi-
lioane de euro, pentru maxim zece
ani, potrivit informaþiilor publicate în
Monitorul Oficial (MO).

Dacã, iniþial, în Monitoarele ante-
rioare, era specificat cã operatorul
telecom intenþioneazã sã acceseze

“finanþãri” de pânã la 800 de milioa-
ne de euro, acestea putând presupu-
ne ºi alte modalitãþi de finanþare
decât credite, în ultimul MO se aratã
cã RCS&RDS vrea sã contracteze
“împrumuturi” în valoare totalã de
pânã la 800 de milioane de euro, care
“pot fi obþinute de la bãnci, instituþii
financiare, fonduri de investiþii româ-
neºti sau internaþionale ºi/sau orice
alte entitãþi private”.

Prin contractarea acestor bani,
compania urmãreºte “restructurarea
unei pãrþi sau a tuturor aranjamente-
lor de finanþare la care firma este
parte în prezent”.

EMILIA OLESCU

(continuare în pagina 5)

Intenþia statului de a vinde pe

Bursa de Valori 51% din Electrica

SA este bunã, dar finalitatea lasã

de dorit în opinia avocatului Ga-

briel Zbârcea, Managing Partner

al „Þuca Zbârcea & Asociaþii”.

Autoritãþile nu au în vedere pro-

blemele de concurenþã, vrând sã

privatizeze, în bloc, circa o trei-

me din distribuþia de electricitate

a þãrii noastre, ne-a spus domnia

sa într-un interviu, argumentând

cã privatizarea filialelor Electrica

SA ar avea mai mult succes se-

parat decât în bloc.

Avocatul Gabriel Zbârcea susþine

cã tranzacþiile de pe piaþa noastrã

de energie sunt suspendate pe

fondul obligativitãþii tranzacþionã-

rii energiei pe piaþa administratã

de OPCOM dar ºi pe fondul inten-

þiei Guvernului de a modifica

schema de sprijin pentru producþia de

energie verde.

Domnia sa ne-a vorbit, în interviu, ºi

despre stadiul proiectului aurifer de la

Roºia Montanã, care se aflã într-o

perpetuã analizã la Ministerul Mediu-

lui, dar ºi despre privatizarea Poºtei,

care este dificil de realizat în contex-

tul actual de piaþã, cu problemele pe

care le are.

Gradul redus de bancarizare din þara noastrã este

cauzat de faptul cã un segment important al popu-

laþiei nu doreºte sau nu poate sã apeleze la servicii-

le prestate de bãnci, considerã Radu Graþian Ghe-

þea, preºedintele Consiliului Director al Asociaþiei

Române a Bãncilor (ARB) ºi al CEC Bank. Multe

persoane sunt contorizate drept clienþi bancari,

deºi nu apeleazã la bãnci decât pentru cã sunt obli-

gaþi, ca urmare a faptului cã îºi încaseazã veniturile

în conturi bancare, atrage atenþia domnia sa, pre-

cizând cã bãncile sunt prezente în mediul rural,

atunci când existã oportunitãþi.

Sistemul bancar a înregistrat profit în primul trimes-

tru al anului, însã creditele neperformante vor conti-

nua sã apese asupra sa ºi în acest an, precizeazã Radu Graþian Gheþea.

Bãncile încearcã sã reconstruiascã încrederea în relaþia cu clienþii, care a fost afectatã

puternic în ultimii ani, ne-a declarat preºedintele ARB ºi al CEC Bank, care susþine cã

judecarea proceselor privind clauzele abuzive din contractele de credit este ºi în bene-

ficiul clienþilor, nu doar al instituþiilor de credit.

Comunitatea bancarã este deschisã faþã de o lege a insolvenþei persoanelor fizice,

însã doreºte ca un astfel de proiect legislativ sã þinã cont ºi de amendamentele sale, a

mai subliniat Radu Graþian Gheþea.

SPRIJIN MODIFICAT PENTRU
REGENERABILE

Amânarea plãþii certificatelor
verzi, adoptatã de Guvern

G u v e r n u l a
adoptat, ieri,
o r d o n a n þ a

care modificã actuala
schemã de sprijin pen-
tru producãtorii de
energie verde. Ordo-
nanþa prevede amâna-
rea temporarã, începând
cu 1 iulie 2013, a acor-
dãrii unui certificat ver-
de pentru fiecare MWh
produs de centralele eo-
liene ºi de centrale electrice hidro noi
cu puteri electrice instalate mai mici
sau egale cu 10 MW. Pentru parcuri-
le fotovoltaice se amânã acordarea a
câte 2 certificate verzi pe MWh. Re-
cuperarea certificatelor verzi se va
face începând cu 31 martie 2017
pentru centralele hidro ºi solare, res-

pectiv începând cu 1 ia-
nuarie 2018 pentru cen-
tralele eoliene.

Acest lucru nu înseam-
nã o reducere a venitu-
rilor investitorilor, ci o
amânare la platã. Auto-
ritãþile spun cã mãsura
aduce o aplatizare a
efortului financiar al
consumatorilor, care,
altfel, ar fi trebuit sã su-
porte, în perioada

2013-2015, o creºtere acceleratã a
costurilor cu certificatele verzi.

A.T.

(continuare în pagina 4)

Citiþi în pagina 12 articolul „RWEA:
Bugetul statului pierde zeci de mi-
lioane de euro din amânarea acor-

dãrii certificatelor verzi”.


